
كلانشهر تهران با مشكلات 
بسياري در حوزه مديريت 
ش�هري روبه رو اس�ت؛ اين مش�كلات از حوزه حوادث 
طبيعي تا مش�كلات اقتصادي دامنه دار اس�ت از اين رو 
يكي از مس�ائل مهم براي مديريت بحران شهري است. 
اگرچ�ه وقتي از بحران ش�هر تهران صحب�ت مي كنيم، 
بس�ياري حوادث احتمالي در اين ش�هر را نگران كننده 
تلقي مي كنند، ولي بايد بحران هاي مالي مديريت شهري 
تهران و مس�ائل اجتماع�ي و فرهنگي را ني�ز به عنوان 
مشكلات جدي شهر تلقي كرد. اما درباره حوادث طبيعي 
و غيرطبيعي كه شهر را تهديد مي كنند، بايد شهر تهران 
را شهر بي دفاع دانست؛ شهري كه حوادث متعدد نظير 
زلزله و آتش سوزي اين شهر را تهديد مي كنند. مسئله 
اصلي براي مسئولان شهري تهران، اين است كه سيستم 
فعلي مديريت ش�هر نگرش مديريت پسابحراني دارد و 
بحران هاي مالي و مس�ائل اجتماعي و فرهنگي مشكل 
جدي شهر تهران به حس�اب نمي آيد و تا اين مشكلات 
برطرف نشود روند توسعه ش�هر ي ادامه نخواهد يافت. 

  اهميت مديريت پسابحراني در كلانشهرها
سيستم فعلي مديريت شهر نگرش مديريت پسابحراني دارد 
و بيشتر متمركز بر آن بوده كه اگر حادثه اي رخ داد، براي بعد 
از حادثه چه بايد كرد. در اين راس��تا مجيد فراهاني، رئيس 
كميته بودجه و نظارت شوراي ش��هر تهران با طرح مسائل 
ش��هري تهران، به بحث و بررس��ي در خصوص راه حل اين 
مس��ائل پرداخت. بر اين اس��اس اگر حادثه اي رخ داد، براي 
بعد از حادثه چه بايد كرد؛ يعني نگاه پيشگيرانه و مديريت 
ريس��ك در نگاه اداره ش��هر غايب اس��ت. ما همواره منتظر 
بوده ايم حادثه اي مانند پلاسكو رخ دهد و بعد به آن بپردازيم. 
حتي در همين مورد نيز مثلًا سوله هاي بحران كه براي اين 
منظور در نظر گرفته شده بود، در  حال  حاضر به كاربري هاي 
ديگر اختصاص پيدا كرده است. بنابراين در مجموع مي توان 
گفت رويكرد پيش��گيرانه در مديريت ش��هر ته��ران وجود 
نداشته است. در حالي كه بسياري از شهرهاي دنيا در قالب 
مديريت ريسك، كانون هاي بحران را شناسايي مي كنند و با 
تحليل كمّي و كيفي آنها، احتمال وقوع هر حادثه و خسارت 

احتمالي وارده را برآورد مي كنند و براي بالاترين ريسك ها، 
برنامه ريزي خود را به گونه اي صورت مي دهند كه يا جلوي 
حادثه به طور كامل گرفته شود يا اثر احتمالي تقليل يابد. در 
 حالي  كه در س��اختار مديريت ش��هر تهران، حوزه مديريت 
ريسك به هيچ وجه ديده نش��ده و كاري در اين حوزه انجام 
نشده است. بنابراين رويكردي با نگاه افزايش ايمني شهر در 
قالب يك ساختار فراگير و يكپارچه، در مديريت شهر غايب 
بوده است. به همين دليل اس��ت كه از شهر تهران به عنوان 

شهر بي دفاع نام برده مي شود. 
در يك نگاه كل��ي، بايد تأكيد كرد درب��اره مديريت بحران 
به معني اينكه اتفاق ناگواري رخ دهد و بعد از آن مديريت 
شهري چه كارهايي انجام دهد، برنامه هايي وجود دارد، ولي 
در زمينه مديريت ريسك و مديريت پيشگيرانه مشكلات، 
اقدام درخور توجهي صورت نگرفته است. از همين رو، لازم 
است اين حوزه به صورت جدي در دستور كار مديريت فعلي 
شهر قرار گيرد. البته مديريت ريسك در شهرداري تهران 
تعريف شده است؛ ولي تا امروز گزارشي منسجم كه بتوان 
به آن استناد كرد، در اين بخش تهيه نشده است كه بايد با 
اولويت بالا به آن پرداخته شود. بايد براي همه شهروندان 
تهران مش��خص ش��ود كه مديريت جديد در چه شرايطي 
اداره ش��هر را بر عهده گرفته است. در اين صورت، مي توان 
اميد داشت براي كنترل برخي مشكلات شهر، از مشاركت 
عمومي شهروندان نيز بهره گرفت و حتي براي انجام برخي 
آموزش هاي عمومي شهروندان براي مشاركت در مديريت 
بحران شهر، برنامه ريزي كرد. اين مقدمه به اين دليل لازم 
بود تا گريزي زده ش��ود بر مسائل مالي ش��هرداري تهران. 
حجم بدهي هاي فعلي و بدهي هاي آتي شهرداري، معادل 
بيش از چهار برابر بودجه سالانه شهر تهران است. به  علاوه، 
براي سال جاري تا اين لحظه و بر اساس برآوردي كه صورت 
گرفته، درآمدها 60 درصد كمتر از برنامه ها و هزينه ها نيز 
بيشتر از پيش بيني ها است. بنابراين مي توان مسئله مالي را 
از جهت بازپرداخت بدهي ها و همچنين ايجاد درآمدهاي 
پايدار براي مديريت شهر، به عنوان مسئله اي جدي و حتي 
بحراني تلقي كرد. خود ايجاد درآمدهاي پايدار نيز بس��يار 

مهم است. 

  لزوم مطالبه گري عمومي براي همگرايي مسئولان
بدون قضاوت درباره اينكه چنين نگرش واحدي در گذشته 
وجود داشته يا خير، بايد يك مطالبه عمومي را براي همگرايي 
ميان همه مسئولان ايجاد كرد؛ اينكه همه مسئولان باور كنند 
حل معضلات تهران عزمي عموم��ي را مي طلبد و مجموعه 
حاكميت بايد براي حل مشكلات كمك كنند. شهر تهران 
به هم��ان ميزان كه در ص��ورت بروز مش��كلي، مي تواند در 
سطح كلان كشور باعث نگراني شود، مي تواند با برنامه ريزي 
و نگاه درست، به يك الگوي شهري در سطح داخل و خارج 

تبديل شود. 
  افزايش صدور پروانه ساخت در پايتخت 

 از س��وي ديگر افزايش صدور پروانه س��اخت و ساز در شهر 
تهران يكي از اميدهاي مديريت فعلي شهر تهران براي كسب 
درآمد پايدار به شمار مي رود. هرچند يكي از انتقادهايي كه 
به شهردار سابق پايتخت انجام مي شد صدور بي رويه پروانه 
ساخت و ساز در ش��هر تهران بود، اما به نظر مي رسد كه اين 
امكان در مديريت جديد شهرداري تهران به عنوان تنها عامل 
تضمين ش��ده براي كسب درآمد محس��وب مي شود. طبق 
آخرين آماره��اي مديركل تدوين ضواب��ط، نظارت و صدور 
پروانه شهرداري تهران از ابتداي سال جاري تا پايان دي ماه 
حدود 7 هزار و 800 پروانه ساخت در شهر تهران صادر شده 
است كه پيش بيني مي شود با وجود رش��د 5 درصدي، اين 
تعداد تا پايان سال از مرز 10 هزار پروانه عبور كند.  در تاريخ 
يك دهه اخير شهر تهران بين س��ال هاي 91 تا 92 افزايش 
صدور پروانه س��اخت در شهر تهران ش��ايد هيچ گاه دوباره 
تكرار نشود. به اعتقاد محمد ابراهيم دادسرشت علت صدور 
بي سابقه پروانه س��اخت در بازه زماني مذكور تبديل طرح 
تفصيلي قديم به جديد بود. در واقع براي آن دسته از مالكان 
كه در طرح قديم درخواس��ت پروانه كرده بودند س��ال هاي 
91 و 92 آخرين مهل��ت دريافت پروانه ب��ود و براي مابقي 
متقاضيان نيز طرح جديد فرصت مناسبي محسوب مي شد، 
به همين دليل در اين دو سال حدود 60 هزار پروانه ساخت 
صادر شد. محاسبات ش��هرداري تهران نشان مي دهد، بين 
8 تا 9 هزار ميليارد تومان از درآمد ش��هرداري از بخش هاي 
مربوط به مباحث شهرس��ازي تأمين مي شد، البته به دنبال 

رشد چش��مگير صدور پروانه در فاصله س��ال هاي 91 و 92 
شهرداري تهران درآمد بيشتري از اين حوزه به دست آورد 
كه همين درآمد باعث اجراي بسياري از پروژه هاي عمراني 
در شهر تهران شد. اما بعد از اين تاريخ به شكل معمول تعداد 
پروانه هاي صادر شده در هر سال معادل 11 تا 13 هزار پروانه 

بوده است. 
به گفته مدير كل تدوي��ن ضوابط، نظارت و ص��دور پروانه 
شهرداري تهران در سه س��ال اخير به طور متوسط سالانه 
10 هزار پروانه س��اخت در تهران صادر ش��ده است، كه در 
شرايط فعلي با توجه به نرخ رشد 20 درصدي عوارض نسبت 
به سال هاي گذش��ته، حدود 40 تا 42 درصد از درآمدهاي 
شهرداري از محل صدور پروانه هاي ساخت تأمين مي شود. 

اطلاعات به دست آمده نشان مي دهد كه در سال 96 با رشد 
40 درصدي قيمت آپارتمان در تهران به ويژه در مناطق 2 و 5 
خانه هايي كه امروز در حال فروش و بهره برداري هستند در 
سال 91 و 92 و بعد از آن پروانه ساخت گرفته اند، بنابراين در 
سال آينده با كمبود ساختمان هاي نوساز و قابل بهره برداري 
مواجه خواهيم شد و اين موضوع افزايش صدور پروانه هاي 

ساخت را در سال هاي آينده به همراه خواهد داشت. 
ش��هرداري تهران نيز با توجه به آناليز وضعيت بازار مسكن 
براي افزايش درآمد خود از محل س��اخت  و  س��از در تهران 
تصميم گرفت تا از ابتداي بهمن ماه طرح تخفيف 33 درصدي 
عوارض نقدي ساخت را در نظر بگيرد. پيش بيني هاي مدير 
كل تدوين ضوابط، نظارت و صدور پروانه ش��هرداري تهران 
نشان مي دهد كه با اجراي اين طرح در فروردين و ارديبهشت 
ماه س��ال آينده با رش��د بيش از 10 درصد در صدور پروانه 

ساخت در تهران روبه رو خواهد شد. 
كاهش زمان صدور پروانه س��اخت موضوع ديگري است كه 
دادسرشت به آن اش��اره كرد و گفت: در گذشته رتبه ما در 
صدور پروانه س��اختمان حدود 147 بود اما ام��روز در رتبه 
29 قرار داريم. به عب��ارت ديگر، پيش از ابلاغ طرح تفصيلي 
جديد در سال 91 مدت زمان صدور پروانه 240 روز بود كه 
اين مدت زمان به تدريج كاهش يافت و به 53 روز رسيد. اين 
در حالي است كه اگر بتوانيم در سال 97 بخش تأييد نقشه را 
كه به واسطه نبود طراحان حرفه اي مشكلاتي پيش روي ما 
گذاشته است، مرتفع كنيم امكان ارتقاي رتبه و كاهش زمان 

صدور پروانه به حدود 40 روز محقق خواهد شد.
   قانون دائمي شدن ماليات بر ارزش افزوده 

شهردار تهران همچنين با اشار به بررسي لايحه درآمدهاي 
پايدار شهري در دولت گفت: ش��هرداران درباره اين لايحه 
نظراتي دارند كه به دولت منتقل كرده و اميدواريم مورد توجه 
جدي قرار گيرد تا با اين لايحه، مسئله درآمدهاي پايدار در 
شهرهاي بزرگ كشور به طور اساسي و اصولي حل شود. در 
كنار اين مسئله لايحه ديگري در كميسيون اقتصادي مجلس 
درباره قانون دائمي شدن ماليات بر ارزش افزوده مورد بحث 
است كه در عين وجود نقاط مثبت، نقاط ضعفي هم در آن 
وجود دارد و ما پيش��نهادات خود را در اين زمينه به مجلس 

ارسال كرده ايم. 
نجفي تأكي��د كرد: بخ��ش عم��ده اي از ارزش اف��زوده، به 
كلانشهرها مربوط مي ش��ود و طبيعي است كه بخش قابل 
توجهي از اين درآمدها نيز به خود كلانشهرها برگردد؛ از اين 

رو تقاضا داريم مجلس به اين موضوع توجه كند. 
به گفته وي جهت حركت ش��هرها و كلانش��هرها به سمت 
درآمدهاي پايدار است. و اميد است كه شهرداری و اعضای 
شورای ش��هر با عمل به وعده های خود مسائل و مشكلات 

پايتخت را حل كنند.

 بحران هاي مالي و مسائل اجتماعي  -  فرهنگي 
مشكل جدي شهر تهران

چشم اميد شهرداري تهران به افزايش صدور پروانه ساخت و ساز 

  گزارش

از شهر

ساختوسازدرنوروزمحدودميشود
مديركل معماري و س��اختمان ش��هر تهران در طرح »پيش��واز نوروز« محدوديت در 
اجراي عمليات ساختماني، نظارت بر ساخت و ساز در مناطق 22 گانه و دفاتر خدمات 
الكترونيك شهر، افزايش گشت ويژه جلوگيري از سد معبر و بروز تخلفات ساختماني 
و رعايت ايمني و نظافت فضاي محوطه كارگاه هاي س��اختماني را از جمله محور هاي 
ويژه در اجراي طرح پيشواز از نوروز در حوزه شهرس��ازي و معماري شهرداري تهران 

اعلام كرد. 
مهندس سيد حميد موسوي، مديركل معماري و ساختمان شهرداري تهران از جزئيات 
برنامه هاي معاونت شهرسازي و معماري در طرح پيشواز نوروز خبر داد و گفت: »در نظر 
داريم در طول ايام نوروز با ممنوعيت ساخت و ساز، سطوح بالاتري از ايمني و آسايش را 
براي شهروندان تأمين كنيم. به همين منظور دستورالعمل طرح پيشواز نوروز تدوين و 

به زودي براي اجرا به مناطق ابلاغ خواهدشد.«
وي يكي از اهداف اصلي اجراي طرح پيشواز نوروز را در سال جديد، بهبود سيما و منظر 
شهري با مشاركت شهروندان و ارتقاي سطح كيفي وضعيت نگهداشت شهر در حوزه 
ساخت و ساز و همچنين بهره گيري از مشاركت صاحبان املاك در حال ساخت در امر 

نگهداشت شهر در حوزه ساخت و ساز عنوان كرد. 
مديركل معماري و ساختمان با اشاره به اينكه طرح پيشواز نوروز به زودي آغاز خواهد 
ش��د و تا 15 فروردين 1397 ادامه خواهد داش��ت، افزود: در اين ط��رح كه با رويكرد 
ناحيه محوري برنامه ريزي شده، تمهيداتي انديشيده شده كه مطابق با آن ممنوعيت 
عمليات تخريب ساختماني، گودبرداري و خاكبرداري صورت خواهد گرفت. ضمن اينكه 
بعد از بررسي هاي لازم در اين خصوص زمان دقيق اين ممنوعيت ها اعلام خواهد شد. 

 وي نظارت بر گودهاي رها شده و پيگيري ايمن س��ازي اين گودها را از جمله مواردي 
عنوان كرد كه در طرح پيشواز نوروز بيش از گذشته دنبال خواهد شد. 

مديركل معماري و س��اختمان توجه به پيام هاي ش��هروندان در حوزه ساخت و 
ساز و پاسخگويي و بررسي از س��وي معاونت هاي شهرسازي و معماري مناطق را 
نيز از اولويت هاي برنامه هاي اين ايام برشمرد. موس��وي با اشاره به اينكه هر ساله 
و در اين ايام و همچنين مناسبت هاي خاص همچون مناسبت هاي ملي، مذهبي، 
تعطيلات نوروز و... شاهد افزايش تخلفات ساختماني توسط افراد سودجو و فرصت 
طلب بوده ايم افزود: در صدد هس��تيم با اتخاذ تدابير ويژه شاهد كاهش چشمگير 
تخلفات س��اختماني در ايام تعطيلات نوروز باش��يم و در طرح پيش��واز نوروز97 
نيز شركت ش��هربان مكلف به افزايش فعاليت اكيپ هاي نظارتي و اجرايي جهت 
جلوگيري از بروز هرگونه ساخت و ساز غيرمجاز توسط اشخاص حقيقي و حقوقي 
و ساير دستگاه ها در حريم و محدوده قانوني تهران هستند. وي ساماندهي محوطه 
كارگاه هاي ساختماني، نظارت بر پاكيزگي محوطه عمومي كارگاه هاي ساختماني، 
نظارت بر جمع آوري مصالح و نخاله هاي ساختماني و حفظ فضاهاي سبز حاشيه 
ساختمان هاي درحال ساخت و رعايت ايمني داربست ها و تاوركرين ها را ازجمله 
مواردي عنوان كرد كه كارشناسان مناطق بايد با توجه به چك ليست هاي مربوطه، 
نظارت دقيق داشته باشند و گزارش هاي مربوطه را با مستندات ارائه كنند.  مدير 
كل معماري و س��اختمان تصريح كرد: در تلاش هستيم تا با هماهنگي هاي انجام 
ش��ده با دادس��راهاي مرتبط و عوامل انتظامي، امكان دريافت دستورات و احكام 
قضايي مورد نياز براي برخورد با ساخت و سازهاي غيرمجاز وفق قوانين و مقررات 

با هرگونه تخلفي برخورد قانوني صورت بگيرد.  

ترافيک

نبودحملونقلعمومي
علتاصليترافيكدرمناطق21و22

رئيس كميسيون حمل و نقل ترافيك شوراي شهر با اشاره به ترافيك شديد در اتوبان 
همت گفت: نبود  هيچ گونه حمل و نقل عمومي در مناطق 21 و 22 علت اصلي ترافيك 

صبح همت است. 
محمد عليخاني، عضو شوراي شهر تهران با اشاره به بار ترافيكي كه از استان هاي اطراف 
و شهرستان هاي استان تهران به پايتخت تحميل مي شود به خبرنگار ايلنا گفت: روزانه 
يك ميليون و 200 هزار خودرو از اطراف وارد تهران مي ش��وند كه به آ لودگي هوا، بار 
ترافيكي و مشكلات تهران دامن مي زنند.  وي افزود: با حمل و نقل ريلي مي توانيم آمار 
را كاهش دهيم و نياز به حمايت دولت داريم. هرچه در اين بخش هزينه كنيم به نفع 
دولت است.  عليخاني اتصال خطوط ريلي به مترو را راه حل اين مسئله دانست و گفت: 
اين مهم توجه مجلس و دولت را مي طلبد و وزارت راه بايد در اين خصوص برنامه داشته 

باشد. ما به عنوان شوراي شهر آمادگي داريم اين خطوط را متصل كنيم. 
اين عضو شوراي شهر شرايط حمل و نقل در غرب تهران را به شدت نامناسب دانست و 
ادامه داد: مناطق 21 و 22 اصلاً حمل و نقل عمومي ندارند و اين يكي از دلايل قفل شدن 
اتوبان همت در پيك ترافيكي صبح است. اطراف تهران همه از اين مشكل رنج مي برند، 
شمال شرق نيز به چند كيلومتر خط مترو نياز دارد و از آنجايي كه پايانه شرق در حال 

جابه جايي است بايد خط مترو براي اتصال به پايانه در نظر گرفته شود. 
وي تصريح كرد: خط 3 مترو در شهرك محلاتي آمادگي دارد به قطار نور، لاريجان و آمل 
متصل شود و اين خط مي تواند سالانه ميليون ها نفر را از شمال كشور به تهران منتقل 
كند. فراموش نكنيم با توجه به اينكه ناوگان هوايي و جاده ها با مش��كل روبه رو است 
خطوط ريلي امن تر است، اما در سال هاي گذشته در گسترش خطوط ريلي كوتاهي 
شده است.  رئيس كميسيون حمل و نقل ترافيك شوراي شهر با اشاره به جلساتي كه 
شورا در رابطه با خط سه داشته است، اظهار كرد:  در اين جلسه استاندار و نمايندگان 
مازندران حضور داش��تند و اعتبار 12 ميلياردي و رديف در بودجه س��ال آينده براي 
مطالعات اين طرح در نظر گرفته شد. اين مسئله بايد پيگيري و عملياتي شود و همه 

مي دانند كه فرصت چنداني نداريم و حمل و نقل ريلي پايه توسعه كشور است. 
وي در انته��ا با تأكيد ب��ر اينكه حت��ي دولت مي تواند مش��كل بيكاري را با توس��عه 
حمل و نقل حل كند، گفت:  ايجاد هر 20 كيلومتر خط مترو 180 هزار شغل مستقيم و 
 غيرمستقيم ايجاد مي كند و اگر دولت در اين زمينه هزينه كند به بسياري از اهداف خود 

خواهد رسيد.

افزايش صدور پروانه ساخت و ساز در شهر 
تهران يكي از اميدهاي مديريت فعلي شهر 
تهران براي كس�ب درآمد پايدار به شمار 
مي رود. هرچند يك�ي از انتقادهايي كه به 
شهردار سابق پايتخت انجام مي شد صدور 
بي رويه پروانه ساخت و ساز در شهر تهران 
بود، اما به نظر مي رس�د كه اي�ن امكان در 
مديريت جديد شهرداري تهران به عنوان 
تنها عامل تضمين شده براي كسب درآمد 

محسوب مي شود

88498471ايرانشهر
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گف�ت:  ش�هري  س�بز  فض�اي  متخص�ص  ي�ک 
مش�كل درخت�ان چن�ار خياب�ان وليعص�ر س�رطان 
مس�ئولان  س�وء مديريت  بلك�ه  نيس�ت  رنگ�ي 
اس�ت.  آنه�ا  از  نگه�داري  و  حف�ظ  در  ش�هري 
دكتر اميد نوري با اش��اره به اينكه مشكل درختان خيابان 
وليعصر و ساير نقاط تهران 99 درصد بيماري نيست، اظهار 
كرد: مش��كل درختان ش��هر نبود مديري��ت صحيح براي 

نگهداري از آنها است. 
وي افزود: درختان در شهر تهران با شرايطي مواجه هستند 
كه آس��فالت و بتن براي بن درخت محدوديت ايجاد كرده 
اس��ت همچنين درخت چنار تا يك زمان مش��خصي نياز 
به آبياري دارد و پس از آن آب مورد ني��از خود را از اعماق 
زمين و سفره هاي آب زيرزميني تأمين مي كند. از آنجايي 
كه متأس��فانه ما با برداش��ت هاي بي رويه از سفره هاي آب 
زيرزمين��ي آنه��ا را تخليه كرده اي��م، درخت��ي مثل چنار 

نمي تواند نياز آبي خود را برطرف كند. 
اين متخصص فضاي سبز شهري با بيان اينكه نبايد انتظار 
داشته باش��يم كه درخت چنار به شرايط فعلي شهر تهران 
پاسخ مثبت نشان و به حيات خود ادامه دهد، تصريح كرد: 
شرايط امروزه گياهان در پايتخت مشابه شرايط انساني است 
كه راه نفسش را ببندي و در عين حال انتظار داشته باشي 

كه نفس بكشد و فعاليت هاي روزمره خود را انجام دهد. 
اين عضو هيئت علمي دانشگاه شهيد بهشتي با بيان اينكه 
من تاكنون در منابع مختلف بيماري با اسم سرطان رنگي 
ب��راي گياهان نش��نيده ام، گفت: بيان لف��ظ بيماري براي 
چنارهاي تهران پاك كردن صورت مس��ئله است. بيماري 

يك عامل ثانويه است و اگر يك گياه نتواند نيازهاي حياتي 
خود اعم از آب ش��رب، نور و تغذيه مناسب را دريافت كند 

به طور قطع ضعيف و بيمار مي شود. 
نوري با تأكيد بر اينكه ريش��ه بيماري درختان شهر را بايد 
پيدا كنيم، تصريح كرد: مس��ئولان ش��هري به جاي آنكه 
با قارچ درخت��ان مبارزه كنند بايد به دنبال حل ريش��ه اي 
اين موضوع باشند. اگر مشكل اصلي از بين رفتن درختان 
شهري حل شود فرع آن كه بيماري است نيز خود به خود 

حل مي شود. 

اين متخصص فضاي سبز شهري ادامه داد: در سطح شهر 
آنقدر بلند مرتبه س��ازي و ساخت و ساز ش��ده كه گياهان 
ديگ��ر نمي توانند حداقل ني��از نوري خود براي فتوس��نتز 
را دريافت كنن��د. بن درخت با س��نگ فرش و بتن محدود 
شده و حتي گياه ديگر قادر نيست كه آب مورد نياز خود را 
تأمين كند. به طور قطع هر موجود زنده  ديگري هم كه در 
اين شرايط باشد ضعيف و به تبع آن دچار بيماري مي شود 

و از بين مي رود. 
اين عضو هيئت علمي دانشگاه شهيد بهش��تي با اشاره به 

اينكه اگر بخواهي��م با قارچ درختان مب��ارزه كنيم عجيب 
است، تصريح كرد: ممكن اس��ت اين بيماري كوتاه مدت از 
بين برود ولي چون مشكل به صورت عمقي حل نشده است 

قطعاً دوباره دامن گياهان جديد را مي گيرد. 
وي گفت: در ش��هر تهران بايد ش��رايطي براي گياه فراهم 
شود كه بتواند نيازهاي اوليه خود -كه جذب آب و نور كافي 
اس��ت- را تأمين كند. در غير اين صورت مبارزه با بيماري 
كه گفته مي شود چنارهاي وليعصر را مبتلا كرده، كارساز 

نخواهد بود. 
 گفتني است طي هفته گذشته علي محمد مختاري، مدير 
عامل سازمان بوستان ها و فضاي سبز شهر تهران گفته بود 
كه تعدادي از درخت��ان چنار خيابان وليعصر به س��رطان 
رنگي مبتلا شده اند و بايد اين درختان را جايگزين درختان 

سالم كنيم.

سرطانسوءمدیریتدرتنچنارهایوليعصر!
    محیط زیست 

در شهر تهران بايد ش�رايطي براي گياه 
فراهم شود كه بتواند نيازهاي اوليه خود 
-كه جذب آب و نور كافي است- را تأمين 
كند در غير اين صورت مبارزه با بيماري كه 
گفته مي شود چنارهاي وليعصر را مبتلا 

كرده، كارساز نخواهد بود


